

Центральна міська бібліотека ім. М.А. Кропивницького  
м. Миколаєва  
Відділ інформаційно-бібліографічних послуг і краєзнавства

До 110-річчя  
від дня народження  
Леоніда Вишеславського

# Планета «Вишеславія»

Біобібліографічний довідник

Миколаїв – 2024

Центральна міська бібліотека ім. М.Л. Кропивницького  
м. Миколаєва  
Відділ інформаційно-бібліографічних послуг і краєзнавства

*До 110-річчя від дня народження Леоніда Вишеславського*

# **Планета «Вишеславія»**

**Біобібліографічний довідник**

Миколаїв-2024

Планета Вишеславія : до 110-річчя від дня народження Леоніда Више-славського : біобібліографічний довідник / Центральна міська бібліотека ім. М.Л.Кропивницького м.Миколаєва ; уклад. С. Петренко ; ред. Л. Варюхіна, Т. Михайловська ; комп. обробка О.Бойко ; відп. за вип. І.Хоржевська. – Електрон. вид. – Миколаїв, Центральна міська бібліотека ім. М.Л.Кропивницького м.Миколаєва, 2024. – 46 с.

До 110-річчя від дня народження поета, перекладача, педагога, лауреата Шевченківської премії Леоніда Вишеславського Центральна міська бібліотека ім.М.Л.Кропивницького м.Миколаєва підготувала біобібліографічний довідник «Планета Вишеславія».

Довідник містить біографічні відомості, інформацію про творчий доробок Леоніда Вишеславського, матеріали про життя і творчість поета. Представлено матеріали про життя і творчість Леоніда Вишеславського з інтернету.

Твори Леоніда Вишеславського подано в хронологічному порядку, література про життя і творчість поета – в алфавіті авторів та назв.

До видання включені документи, наявні в фонді бібліотеки, й ті, що виявлено за допомогою бібліографічних покажчиків, електронних каталогів інших бібліотек України та ресурсів інтернету.

На вичерпну повноту видання не претендує.

Довідник стане в пригоді літературознавцям, викладачам, учителям, студентам і школярам, усім, хто цікавиться літературним життям Миколаївщини.

Відбір джерел завершено 1 лютого 2024 року.

## ЗМІСТ

|                                                                  |    |
|------------------------------------------------------------------|----|
| Леонід Вишеславський: біографічна довідка                        | 4  |
| Твори Леоніда Вишеславського                                     |    |
| Окремі видання                                                   | 7  |
| Публікації в альманахах та збірниках                             | 11 |
| Публікації в періодичних виданнях                                | 14 |
| Інтерв'ю                                                         | 19 |
| Про життя та творчість Леоніда Вишеславського                    |    |
| Книги та статті                                                  | 20 |
| Леонід Вишеславський в інтернеті                                 | 32 |
| Вірші-посвяти Леоніду Вишеславському                             | 36 |
| Висловлювання відомих людей про творчість Леоніда Вишеславського | 42 |
| Короткий хронологічний життєпис Леоніда Вишеславського           | 45 |



**Вишеславський Леонід Миколайович** (18 березня 1914, Миколаїв – 26 грудня 2002, Київ) – поет, перекладач, літературознавець, критик.

Дитинство Леоніда Вишеславського пройшло в Миколаєві, родині дідуся з боку матері, протоієрея Харлампія Платонова. Богословське середовище, яке оточувало майбутнього поета, а також та сума знань, яку передавали близькі родичі, обізнані в різних галузях знань і мистецтві, мали значний вплив на його світогляд.

Після розлучення батьків родина Вишеславського переїхала до Харкова, у роки громадянської війни перебувала у селі Павлівка (на Слобожанщині), де Леонід пішов до школи, а його дідусь, отець Харлампій, там правив службу в церкві.

В одинадцять років поет написав перший вірш – «Природа» під враженням перебування влітку на Карадаській біостанції, де працював його вітчим – Леонід Гаврилович Платонов, біолог. На той час біостанція була справжнім центром світу науки, де Л. Вишеславський познайомився з геологами, біологами, астрономами, фізиками, чому згодом присвятив вірш «Мамин Крим».

У 1930 році Вишеславський закінчив школу і пішов працювати на ХЕМЗ (Харківський електромеханічний завод), далі вчився на робфаці при електротехнічному інституті. Водночас все більше захоплювався поезією, займався в художній школі, відвідував літературну студію ім. Еллана Блакитного, слухав усі виступи поетів-футуристів.

У Харкові, де пройшла юність поета, він відвідував літературну студію «Ударників, покликаних до літератури». В студії його наставниками були: Микола Бажан, Леонід Первомайський, Володимир Сосюра, Павло Тичина. Товаришував з Миколою Зеровим і Григорієм Петніковим. Познайомився з Леонідом Пастернаком і Максиміліаном Волошиным, у яких брав декілька уроків малювання.

Перші вірші надрукував у 1931 р. в харківському журналі «Красное слово» та у московському журналі «Молодая гвардия». Перша книга поезій «Здравствуй, сонце!» вийшла в 1936 році у Києві.

У 1933 році закінчив рабфак і вступив до Харківського електротехнічного інституту, згодом перейшов на біологічний факультет Харківського університету. Під час студентської практики в колгоспі, побачивши напівмертвих від голоду селян був

вражений, і написав вірша «Где-то на Украине...» про трагедію Голодомору (через заборону цієї теми надрукував у 1968 у книзі «Садовник»). У наступні роки Л. Вишеславський нерідко звертався до цієї теми у своїх спогадах і творах.

У 1935 перевівся на філологічний факультет Харківського університету, який згодом перевели до Києва.

У 1938 році закінчив філологічний факультет Київського університету. У довоєнні роки працював у газеті «Юный ленинец», викладав літературу в Київському педагогічному інституті. У роки Другої світової війни Леонід Вишеславський був військовим кореспондентом. Нагороджений бойовими орденами та медалями. Після війни тривалий час був головним редактором журналу «Радуга».

Леонід Вишеславський – автор понад 60 книг російською та українською мовами. У його творчості відчутний вплив українських пісен, фольклору та поетичної класики. Вже в ранніх збірках поета визначилися індивідуальні стилістичні риси: вміння перевести науковий факт у художній образ; поєднання лаконічної і точної деталі з вільною асоціативністю, а згодом – із підвищеною метафоричністю. З роками посилюється філософічність лірики (космізм, життя природи і людини в її лоні, безкінечність часу і простору), зростає майстерність пластично-живописного відтворення світу. Писав також прозу («Фантастические события на планете Вышеславия», Київ, 1996), зокрема й для дітей. Посмертно опубліковані збірки творів Вишеславського: «Українська сповідь» (Київ, 2003), «Избранное (1987-2002)» (Київ, 2004), «Мемуары» (Київ, 2017) та ін.



Леонід Вишеславський плідно працював як перекладач. Для його перекладів віршів Т. Шевченка, І. Франка, Лесі Українки, П. Тичини, М. Рильського, М. Доленго характерна точність і дбайливе відношення до оригіналу, глибока проникливість духом і настроєм твору. Вишеславський був також добре знайомий з французькою літературою, володів французькою мовою. Він переклав вірші таких французьких поетів, як Артюр Рембо, Шарль Бодлер, Поль Верлен, Жак Преввер, Жак Одіберті. Твори Вишеславського перекладено українською, польською, німецькою, французькою та іншими мовами.

Значну частину свого творчого життя Леонід Миколайович присвятив критичній та науковій роботі. Він писав рецензії на прозові та поетичні твори, рукописи, монографії, кандидатські дисертації, літературні студії. Ця сфера його

діяльності має значну історичну та літературну цінність. У рецензіях Л. Више-славського знайшов відображення літературний процес в Україні ХХ ст. Оскільки поет сам брав активну участь у цьому процесі, то нерідко сторінки його рецензій перетворювалися на яскраві спогади.

Велике місце в творчості поета займає рідне місто Миколаїв, природа корабельного краю, миколаївці. У 2000 р. вийшла книга віршів про рідне місто «Николаевская колыбель». Особливе місце в ній займають вірші, присвячені землякам-миколаївцям.

Ще в роки Першої світової війни поети В. Хлебніков і Г. Петніков написали антивоєнну поему «Воззвание Председателей Земного Шара». У 1963 р. Г. Петніков передав титул Голови Земної Кулі Л. Вишеславському – митцю, який відчував відповідальність перед народом та мистецтвом.

На честь поета названа одна з малих планет Сонячної системи (астероїд 2953), відкрита в 1979 р. Вона носить ім'я «Вишеславія».

Член Національної спілки письменників України (1939). Лауреат літературної премії імені Павла Тичини «Чуття великої родини» (1975) за двотомник віршів «Основа» та збірку «Стихотворения» (1974). Лауреат Національної премії імені Тараса Шевченка (1984) за збірку віршів «Близкая звезда».

Помер Л. М. Вишеславський 26 грудня 2002 р. у Києві.

Родина поета разом з Видавничим домом Дмитра Бурого заснували Фонд імені Леоніда Вишеславського для підтримки молодих поетів України. Щороку вони нагороджують сучасних авторів, пов'язаних з літературою України, премією імені Леоніда Вишеславського «Планета поета» за найкращі збірки поезії. У 2009 році, у рік 95-річчя поета Леоніда Вишеславського, премію його імені «Планета поета» і Диплом лауреата було вручено миколаївському поету Володимирі Пучкову за книгу «На стыке моря и лимана», видану в 2008 році в миколаївському видавництві «Можливості Кіммерії». У 2014 році премію «Планета поета» і Диплом лауреата було вручено миколаївському поету Дмитру Кременю за збірку «Замурована музика».

### Окремі видання

Вышеславский, Л. Весна вдвоём : стихи / Л. Вышеславский ; Г. Литвак. – Харьков : Гослитиздат, 1936. – 62 с.

Вышеславский, Л. Н. Здравствуй, солнце! : стихи / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Гослитиздат УССР, 1938. – 43 с.

Вышеславский, Л. Н. Чайка : стихи / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Рад. пись-менник, 1946. – 70 с.

Вышеславский, Л. Подвиг мечтателей : стихи и баллады / Леонид Вышеслав-ский. – Киев : Рад. письменник, 1949. – 91 с.

Вышеславский, Л. Н. Повесть о каровцах : стихи / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Молодь, 1950. – 47 с.

Про Вітчизну : висловлювання класиків російської та української літератури / упор. Л. М. Вишеславський. – Київ : Державне видавництво художньої літератури, 1950. – 160 с.

Вышеславский, Л. Молодость мира / Леонид Вышеславский. – Киев : Гослитиздат УССР, 1951. – 187 с.

Вышеславский Л. Песня с Днепра : стихи / Леонид Вышеславский ; ред. Е. Долматовский. – Москва : Сов. писатель, 1951. – 100 с.

Вышеславский, Л. Путиами правды : стихи и поэмы / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. письменник, 1952. – 99 с.

Вышеславский, Л. Родство : стихи и поэмы / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. письменник, 1955. – 96 с.

Вышеславский, Л. Простор : стихи и поэмы / Леонид Вышеславский. – Москва : Сов. писатель, 1956. – 102 с.

Вышеславский, Л. Лирика и героика / Леонид Вышеславский / предисл. С. Крыжановского. – Киев : Держлітвидав УРСР, 1957. – 337 с.

Вышеславский Л. Н. Единство земли : книга путешествий / Л. Н. Вышеслав-ский. – Киев : Рад. письменник, 1958. – 65 с.

Вишеславський, Л. Маяковський серед нас / Леонід Вишеславський. – Київ : Держлітвидав УРСР, 1960. – 133 с.



Вышеславский, Л. Щедрость : стихи / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. письменник, 1960. – 106 с.

Вышеславский, Л. Это – Родина моя! : путевые очерки в стихах и прозе / Леонид Вышеславский. – Киев : Молодь, 1961. – 136 с.



Вышеславский, Л. Звездные сонеты : (предисл. Ю. Гагарина) / Леонид Вышеславский. – Москва : Сов. писатель, 1962. – 103 с.

Вышеславский, Л. Мои известия : книга лирики / Леонид Вышеславский / вступ. ст. М. Рильского. – Киев : Держлітвидав УРСР, 1962. – 188 с.

Вышеславский, Л. Н. Гончарный круг : стихи / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Радянський письменник, 1964. – 127 с.

Вышеславский, Л. Разнолетье : стихи / Леонид Вышеславский. – Москва : Худож. лит., 1964. – 239 с.

Вышеславский, Л. Избранная лирика / Леонид Вышеславский. – Москва : Мол. гвардия, 1966. – 32 с. – (Библиотечка избранной лирики).

Вышеславский, Л. Сонеты и баллады / Леонид Вышеславский. – Киев : Дніпро, 1966. – 160 с.

Вышеславский Л. Н. Садовник : стихи / Л. Н. Вышеславский ; худож. К. Высоцкая. – Москва : Сов. писатель, 1968. – 123 с.

Вышеславский, Л. Ветвистое дерево : стихи / Леонид Вышеславский / [предисл. М. Рильского]. – Киев : Дніпро, 1969. – 207 с.

Вышеславский, Л. Глоток времени : новые стихи / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. письменник, 1970. – 71 с.

Вышеславский, Л. Чудовиденье : стихи / Леонид Вышеславский. – Москва : Правда, 1970. – 32 с. – (Библиотека «Огонек» ; № 38).

Вышеславский, Л. Н. Лоно : книга новых стихов / Л. Н. Вышеславский. – Москва : Сов. писатель, 1972. – 135 с.

Вышеславський, Л. Грунт : поезії різних років / Леонід Вишеславський ; авториз. пер. з рос. М. Рильського та ін. – Київ : Молодь, 1973. – 151 с.

Вышеславский, Л. Н. Основа. Избранное : в 2-х т. Т. 1. Стихи ; Баллады ; Сонеты / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Дніпро, 1974. – 351 с.

Вышеславский, Л. Н. Основа. Избранное : в 2-х т. Т. 2. Стихи ; Поэмы ; Из украинской поэзии / Л. Н. Вышеславский ; ред. Л. А. Володина. – Киев : Дніпро, 1974. – 286 с.

Вышеславский, Л. Стихотворения / Леонид Вышеславский. – Москва : Худож. лит., 1974. – 288 с.

Вышеславский, Л. Река : стихотворения / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. письменник, 1975. – 75 с.

Вышеславский, Л. За голубым кордоном тишины : стихи / Леонид Вышеславский. – Москва : Сов. писатель, 1979. – 128 с.

Вышеславский, Л. Звездные сонеты и земные строфы / Леонид Вышеславский. – Киев : Дніпро, 1980. – 342 с.

Вышеславский, Л. Скородиновский круг : стихи / Леонид Вышеславский. – Киев : Молодь, 1980. – 71 с.



Вышеславский, Л. Снежная весна : книга стихов / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. письменник, 1981. – 126 с.

Вышеславский, Л. Близкая звезда : лирика / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. письменник, 1983. – 128 с.

Вышеславский, Л. Избранное : стихотворения и поэмы / Леонид Вышеславский ; вступит. статья Н. Ушакова. – Москва : Худож. лит., 1983. – 382 с.

Вышеславский, Л. Избранные произведения : в 2-х т. Т. 2 : Истоки ; Фронт ; Малый эпос ; Путешествия ; Открытые глаза ; Скородиновский круг / Леонид Вышеславский. – Киев : Дніпро, 1984. – 215 с.

Вышеславский, Л. Моя планета : новые стихи / Леонид Вышеславский. – Киев : Рад. школа, 1987. – 151 с.

Вышеславский, Л. Близкая звезда : лирика / Леонид Вышеславский. – Киев : Дніпро, 1987. – 261 с.

Вышеславский, Л. Колокола сквозь листья : стихи / Леонид Вышеславский. – Москва : Правда, 1989. – 29 с. – (Библиотека «Огонек» ; № 3).

Вышеславский, Л. Наизусть : воспоминания / Леонид Вышеславский. – Москва : Сов. писатель, 1989. – 240 с.

Вышеславский Л. Н. Вышеславия – планета поэта / Л. Н. Вышеславский. – Киев : КМП «Поэзия», 1994. – 96 с.

Вышеславский, Л. Города и годы : 50 лет великой Победы / Леонид Выше-славский. – Москва : РБП, 1995. – 7 с. – (Рекламная библиотека поэзии).



Вышеславский, Л. Фантастические события на плане-те Вышеславия / Леонид Вышеславский. – Киев : Гол. спец. ред. літ. мовами нац. меншин України, 1996. – 192 с.

Вишеславський, Л. Сковородинівське коло : поезії / Леонид Вишеславський. – Київ : Смолоскип, 1997. – 69 с.

Вышеславский, Л. Н. Лирика / Л. Н. Вышеславский. – Киев : [ООО «РИФ»], 1999. – 94 с.

Вышеславский, Л. Н. Мой век : стихи. 1999-2000 / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2000. – 70 с.

Вышеславский, Л. Николаевская колыбель : стихи о родном городе / Леонид Вышеславский. – Киев : Гол. спец. ред. літ. мовами націон. меншин України, 2000. – 94 с.

Вишеславський, Л. Очі не мерзнуть : лірика / Леонид Вишеславський ; пер. М.Карпенка. – Київ : Вид-во ім. Олени Теліги, 2000. – 80 с. : іл. – (Фундація ім. О.Ольжича).

Вышеславский, Л. Н. Мой век : стихи 1999-2000 / Л. Н. Вышеславский. – 2-е изд. - Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2003. – 76 с.

Вышеславский, Л. Избранное (1987-2002) / Леонид Вышеславский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2004. – 268 с. : ил.

Вишеславський, Л. М. Українська сповідь : поезії, проза / Л. М. Вишеславський / [передм. І. Драча]. – Київ : Вид. ім. О. Теліги, 2004. – 326 с.

Вышеславский, Л. Н. Нам было дано возвратиться : стихи, письма, дневники, фотографии (1941–1945) / Л. Н. Вышеславский. – Киев : TERRA : Оранта, 2005. – 100 с.

Вышеславский, Л. Н. Письма Л. Н. Вышеславского И.Т. Куприянову / Л. Н. Выше-славский. – Запорожье : [Поліграф], 2005. – 35 с. : ил.

Вышеславский, Л. Н. Сон бытия; Сон буття; Le rêve de l'existence / Л. Н. Вы-шеславский / пер.: П. Осадчук, J. Durin ; сост.: И. Вышеславская, Г. Вышеславский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2007. – 115 с. – Текст рус., укр., фр.

Вышеславский, Л. Избранное : стихотворения, проза / Леонид Вышеславский ; сост. И. Вышеславская ; предисл. П. Осадчук. – Киев : Етнос, 2008. – 638 с.

Вышеславский, Л. Н. Селигерская синь / Л. Н. Вышеславский ; [сост. И. Выше-славская]. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2008. – 84 с. : ил.

Вышеславский, Л. Н. Сковородиновский круг : [лирика] / Л. Н. Вышеславский. – Київ : Вид. дім Д. Бурого, 2008. – 94 с. – Текст на рус., укр.

Вышеславский, Л. Н. Карадагские монологи / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2010. – 46 с. : ил.

Вышеславский, Л. Н. На крутизне земных путей / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2011. – 62 с. : ил.

Вышеславский, Л. Н. Тропинки истории / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2012. – 160 с.



Вишеславський, Л. М. Стежки історії : зб. вибр. рецензій / Л. М. Вишеславський ; уклад. і авт. передм. О. Д. Тіміргазін. – Київ : Вид. дім Д. Бурого, 2012. – 160 с.

Вышеславский, Л. Армянская баллада / Леонид Выше-славский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2013. – 104 с.

Вышеславский, Л. Мемуары / Леонид Вышеславский. – Киев : Изд. дом Д. Бурого, 2017. – 186 с.

### Публікації в альманахах та збірниках

Вышеславский, Л. Город корабелов в художественном слове / Леонид Вышеславский // Корабельная сторона : Николаев в художественной литературе. – Одесса, 1971. – С. 5-8.

Вышеславский, Л. Мой Николаев ; Мемуарные строфы ; Колыбель : [стихи] / Леонид Вышеславский // Корабельная сторона : Николаев в художественной литературе. – Одесса, 1971. – С. 151-156.

Вишеславський, Л. Висота Богдана Хмельницького : [вірш] / Леонид Више-славський // За Радянську Україну : зб. худож. та худож.-док. творів про визволення Радянської України від нім.-фашист. загарбників. – Київ, 1974. – С. 412-413.

Вышеславский, Л. Мой Николаев : [стихотворение] / Леонид Вышеславский // Зарево над Бугом : сборник докум. и худож. произведений о событиях Великой Отечественной войны на территории Николаевской области / сост. П. М. Выборный. – Одесса, 1974. – С. 19-20.

Вышеславский, Л. Мой путь / Леонид Вышеславский // Вышеславский Л. Стихотворения / Л. Вышеславский. – Москва, 1974. – С. 5-12.

Вишеславський, Л. Дніпро / Леонід Вишеславський // Чолом тобі, Славутичу : Дніпро в поезії, прозі, історичних свідченнях : збірка / ред. С. Р. Бурлаков. – 2-ге вид. – Дніпропетровськ, 1977. – С. 89-91. – Текст на укр., рос., біл.

Вишеславський, Л. Балада про дві ракети : вірш / Леонід Вишеславський // Перемога : вірші поетів України про Велику Вітчизняну війну. – Київ, 1980. – С. 97.

Вишеславський, Л. Живий Богдан : вірш / Леонід Вишеславський // Вічно молодий. 1500-літній Київ у радянській поезії : збірник. – Київ, 1982. – С. 36-37.

Вишеславський, Л. Дніпро : вірш / Леонід Вишеславський // Чолом тобі, Славутичу : Дніпро в поезії, прозі, історичних свідченнях : збірка – 3-є вид. – Дніпропетровськ, 1982. – С. 246-248. – Текст на укр., рос., біл.

Вышеславский, Л. Мой Николаев ; Ингульская слободка ; Открытые глаза : вірші / Леонид Вышеславский // Вітер з лиману : поезії / упор. В. П. Бойченко, Є. Г. Мірошніченко, Е. І. Январьов. – Одеса, 1988. – С. 83-88.

Вышеславский, Л. Ольвия : [стихотворение] / Леонид Вышеславский // Плещется хвиля блакитна : Очаків в поетичному слові. – Очаків, 1996. – С. 18.

Вишеславський, Л. Післяслово / Леонід Вишеславський // Харланович А. В. Рапсодія степу : книга поезій / А. В. Харланович. – Вознесенськ, 2001. – С. 77-79.

Вишеславський, Л. Вірші із збірки «Николаевская колыбель» / Леонід Вишеславський // Освітянські вітрила : гуманітарний альманах. – Миколаїв, 2003. – Вип. 1. – С. 233-237.

Вишеславський, Л. З Кобзарем понад шляхом / Леонід Вишеславський // Тарас Шевченко в моєму житті : розповіді, статті, нариси / [упоряд. О. Шарварок]. – Київ, 2004. – С. 36-42.

Вышеславский, Л. Ингульская слободка ; Колыбель ; День рождения : стихи / Леонид Вышеславский // Миколаївський оберіг : поетична антологія. – Миколаїв, 2004. – С. 35-36.

Вышеславский, Л. Ингульская слободка ; Колыбель ; День рождения : стихи / Леонид Вышеславский // Миколаївський оберіг : поетична антологія. – 2-ге вид. – Миколаїв, 2007. – С. 35-36.

Вышеславский, Л. Лядумег ; Белье ; Ночницы ; Яблоко ; Сонет родного села ; Чайка ; Амогес ; Самватас ; Поэт : стихи / Леонид Вышеславский // Украина. Русская поэзия. XX век : антология / упор. Ю. Каплан. – Киев, 2007. – С. 74-76.

Вишеславський, Л. Мова : [вірш] / Леонід Вишеславський // Рідна мова, ти ніжний цвіт... : антологія поет. творів про укр. мову. – Київ, 2007. – С. 67-68.

Вишеславський, Л. Українська сповідь : [вірш] / Леонід Вишеславський // Свою Україну любіть. – Суми, 2008. – С. 247-248.

Вышеславский, Л. Н. Дорога через Николаев : стихи / Л. Н. Вышеславский // «Стапель» сквозь годы. 1929-2011. История в лицах : литературно-энцикло-педический словарь-антология. – Николаев, 2011. – С. 73.

Вышеславский, Л. Дыхание веры ; На Советской ; Землякам : [стихи] / Леонид Вышеславский // Мой город : сорок стихотворений о Николаеве. – Николаев, 2013. – С. 74-76.

Вишеславський, Л. Над гіпсовою маскою Шевченка : [вірш] / Леонід Више-славський ; пер. з рос. М. Карпенко // Старовойт Л. В. Художня рецепція постаті Т.Г.Шевченка у творчості письменників Миколаївщини : навч. посіб. : 200-літтю від дня народження Тараса Шевченка / Л. В. Старовойт. – Миколаїв, 2014. – С. 70-71.

Вишеславський, Л. М. «Сковородинівське коло» / Л. М. Вишеславський // Глаголь добро : суспільно-гуманітарний краєзнавчий альманах. – 2014. – № 2. – С. 132-142.

Вышеславский, Л. Ночное ущелье ; Часы ; Потухший вулкан ; Контур скалы ; Купание в шторм ; В стеклянной маске ; Кровь – морская вода ; Ритмы ; На груди вулкана ; Огонь и камень ; Скала ; Ложная тропа ; Подпора ; Дом поэта ; Повторение : [стихотворения] / Леонид Вышеславский // Крим, який ми любимо : антологія. – Київ, 2016. – С. 121-130.

Вышеславский, Л. Ветки ; Дерево ; Счастье ; Тишина ; Шелковица ; Сенокос ; Ночные бабочки ; Сонет птиц ; Бормочет лес ; Придорожный куст ; Роща подруг ; Сонет вина ; Лес : [стихотворения] / Леонид Вышеславский // Зеленої книги шелест : збірник поезій. Ч. 1. – Миколаїв, 2018. – 120 с. – (Зелені сторінки історії Миколаїв-щини).

Вишеславський, Л. Мова ; «Як від речей ми, люди, невіддільні!...» ; Поезія ; Григорій Сковорода (пам'ятник на київському Подолі) ; Зустріч крізь сторіччя ; Сковородинівське коло ; «Я в дитстві жил на березі Інгула...» / Леонід Вишеслав-ський // Живлюща сила емігрії : літературна антологія Миколаївщини : для старшо-класників. – Миколаїв, 2019. – С. 10-28.

Вышеславский, Л. Звездные сонеты : стихи / Леонид Вышеславский // Ого-нек. – 1962. – № 6. – С. 17.

Вышеславский, Л. В кругу друзей ближайших : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1966. – № 1. – С. 41-43.

Вышеславский, Л. Знаки судьбы : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1967. – № 11. – С. 93-97.

Вышеславский, Л. Живое сердце : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1968. – № 8. – С. 4.

Вышеславский, Л. Сонет киевских улиц : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1968. – № 11. – С. 19.

Вышеславский, Л. Мой Николаев : [стихи] / Леонид Вышеславский // Ленінське плем'я. – 1969. – 11 січ.

Вышеславский, Л. Дерево в Горках ; Дорога на Торчановичи ; Родство ; Лунная ночь ; Птицелет ; Предгрозые : [стихи] / Леонид Вышеславский // Юность. – 1969. – № 11. – С. 2-3.

Вышеславский, Л. Утренняя почта : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1971. – № 10. – С. 3-10.

Вышеславский, Л. Утренняя почта : стихи / Леонид Вышеславский // Юность. – 1971. – № 12. – С. 3-4.

Вышеславский, Л. Шахматы ; Полдень в степи ; Букет : [стихи] / Леонид Вышеславский // Нева. – 1972. – № 2. – С. 29.

Вышеславский, Л. Моя Гондвана : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1972. – № 4. – С. 23-29.

Вышеславский, Л. Воронихинские столбы ; Воспоминание о Николаеве : [стихи] / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1972. – № 5. – С. 89.

Вишеславський, Л. Дорога на Торчановичі ; Як в дні сінокошу ; Балада про тополь ; Зйду на кручу днем осіннім : [вірші] / Леонід Вишеславський / перекл. з рос. В. Бровченко // Жовтень. – 1972. – № 10. – С. 9-12.

Вышеславский, Л. Баллада о трех братьях : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1972. – № 12. – С. 14.

Вышеславский, Л. «Вот партбилет...» : стихи / Леонид Вышеславский // Юность. – 1973. – № 4. – С. 2.

Вишеславський, Л. Голубі спіралі : вірші / Леонід Вишеславський / пер. з рос. О. Довгий // Вітчизна. – 1973. – № 5. – С. 14-15.

Вышеславский, Л. Сосны в Михайловском : стихи / Леонид Вышеславский // Нева. – 1973. – № 6. – С. 21.

Вышеславский, Л. Керченский триптих : стихи / Леонид Вышеславский // Нева. – 1974. – № 6. – С. 118-119.

Вышеславский, Л. Земля ; Сосредоточенность ; Подарки ; Памяти Николая Ушакова : [стихи] / Леонид Вышеславский // Новый мир. – 1974. – № 12. – С. 113-115.

Вышеславский, Л. Часы эпохи : стихи / Леонид Вышеславский // Юность. – 1976. – № 4. – С. 13.

Вышеславский Л. Приморское детство ; Моя Помпея ; Бугский этюд / Леонид Вышеславский // Южная правда. – 1976. – 18 нояб.

Вышеславский, Л. Год шестидесятый : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1976. – № 12. – С. 18.

Вышеславский, Л. «Вот, скажем, были в немилости...» ; Эльбрус ; «Рождение года – дорожная веха» ; В. А. Рождественскому : [стихи] / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1977. – № 1. – С. 50.

Вышеславский, Л. Горная крутизна : стихи / Леонид Вышеславский // Нева. – 1977. – № 1. – С. 88-89.

Вышеславский, Л. Ода Киеву : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1977. – № 5. – С. 3.

Вышеславский, Л. Как солнца свет : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1977. – № 8. – С. 8.

Вишеславський, Л. «Життєва суть...» ; Для життя ; Сонет садового ножа ; Сонет колоса і зорі : [вірші] / Леонід Вишеславський / перекл. з рос. П. Перебийніс // Дніпро. – 1977. – № 9. – С. 18-19.

Вышеславский, Л. Магистраль : стихи / Леонид Вышеславский // Юность. – 1977. – № 9. – С. 15.

Вышеславский, Л. Глаза и звезды : из новой книги лирики / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1978. – № 4. – С. 5-13.

Вишеславський, Л. Сковородинівське поле : вірш / Леонід Вишеславський / перекл. з рос. Р. Третьяков ; Ю. Стадниченко // Прапор. – 1978. – № 11. – С. 5-13.



Вышеславский, Л. В богатырской руке Октября : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1979. – № 1. – С. 5.

Вышеславский, Л. Солёный берег : стихи / Леонид Вышеславский // Нева. – 1979. – № 2. – С. 31-32.

Вышеславский, Л. Зимний лес ; Потухший вулкан ; Море ; Хачкар : [стихи] / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1979. – № 3. – С. 120.

Вышеславский, Л. За голубым кордоном тишины : стихи / Леонид Вышеславский // Молодая гвардия. – 1979. – № 10. – С. 10-14.

Вышеславский, Л. Весенние склоны : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1980. – № 3. – С. 60-66.

Вышеславский, Л. Движение соков у берёз : стихи / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1980. – № 4. – С. 90.

Вышеславский, Л. Инсценировка поэмы Н. Тихонова «Сами» в 20-х годах : стихи / Леонид Вышеславский // Аврора. – 1980. – № 4. – С. 97.

Вышеславский, Л. Движение руки ; Пейзаж с часами ; Приметы ; Раскопки : [стихи] / Леонид Вышеславский // Нева. – 1980. – № 7. – С. 109-110.

Вышеславский, Л. Арарат ; Мальчик из селения Гош ; Киевская улица в Ереване ; Родство : [стихи] / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1980. – № 11. – С. 101.

Вышеславский, Л. Работает мир на крутых оборотах : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1981. – № 2. – С. 14-18.

Вишеславський, Л. Ніжність : вірші / Леонід Вишеславський // Київ. – 1981. – №5. – С. 11-12.

Вышеславский, Л. Любовь шла впереди ненависти : [из воспоминаний писателя] / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1981. – № 10. – С. 134-145.

Вышеславский, Л. Святыня сердца моего : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1982. – № 5. – С. 24.

Вышеславский, Л. Былинное раздолье : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1982. – № 11. – С. 3-10.

Вышеславский, Л. Время мы узнаем по солнцу : стихи / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1983. – № 1. – С. 3-4.

Вишеславський, Л. Двобій : вірш / Леонід Вишеславський / пер. Д. Павличка // Вітчизна. – 1983. – № 2.

Вышеславский, Л. Из книги «Близкая звезда» : стихи / Леонид Вышеславский // Новый мир. – 1983. – № 11. – С. 8-10.

Вишеславський, Л. Октябрьський час : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1983. – № 11. – С. 3-4.

Вышеславский, Л. Краски поздней зари : стихи / Леонид Вышеславский // Молодая гвардия. – 1984. – № 4. – С. 139-141.

Вишеславський, Л. Святина серця мого : [розповідь про роки навчання у Київ. ун-ті ім. Т. Г. Шевченка] / Леонід Вишеславський // Літературна Україна. – 1984. – 4 жовт. – С. 7.

Вышеславский, Л. Память о Струсове ; По Эдгару По ; Вега : [рассказы] / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1985. – № 5. – С. 55-59.

Вышеславский, Л. Рассказы / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1986. – № 5. – С. 8-14.

Вышеславский, Л. Когда я был ящерицей ; Владимирская горка : [рассказы] / Леонид Вышеславский // Юность. – 1986. – № 9. – С. 76-78.

Вышеславский, Л. Наука : стихи / Леонид Вышеславский // Новый мир. – 1987. – № 4. – С. 121.

Вышеславский, Л. Три новеллы / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1987. – № 4. – С. 103-108.

Вышеславский, Л. «Дремучий снег сошел, растаял...» : [стихи] / Леонид Вышеславский // Звезда Востока. – 1987. – № 10. – С. 7.

Вышеславский, Л. «В окне белеют зимние деревья...» ; Испытание радостью ; Астрограф ; «Звездной полночью...» ; На летней площади ; Блик ; Ливень ; «Мы встретились нарушив сроки...» : [стихи] / Леонид Вышеславский // Звезда. – 1988. – № 3. – С. 117-118.

Вышеславский, Л. Под током каждый миг гудел : [лит. воспоминания] / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1988. – № 7. – С. 108-127.

Вышеславский, Л. Без поправок на время : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1989. – № 4. – С. 15-25.

Вишеславський, Л. Новели / Леонид Вишеславський // Київ. – 1989. – № 5. – С. 8-17.

Вышеславский, Л. Из «Книги молитв» : стихи / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1990. – № 7. – С. 3-12.

Вышеславский, Л. Озабоченное застолье : раздумья писателя / Леонид Вышеславский // Правда Украины. – 1991. – 1 янв.

Вышеславский, Л. На шипах чертополоха : из книги стихов «Таинство дней» / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1991. – № 10. – С. 4-11.

Вышеславский, Л. Отголоски умолкнувших лет ; О теплушке : стихи / Леонид Вышеславский // Ренессанс. – 1994. – № 8. – С. 3-5.

Вышеславский, Л. Трепетная нагота : стихи / Леонид Вышеславский // Досуг. – 1995. – 19 янв.

Вышеславский, Л. Три женских сердца : новеллы / Леонид Вышеславский // Радуга. – 1995. – № 3/4. – С. 11-20.

Вышеславский, Л. В машине времени : стихотворение / Леонид Вышеславский // Досуг. – 1995. – 11 мая.

Вышеславский, Л. Сонет родного села ; Днепровские оттели ; Николаев – 81 : стихи / Леонид Вышеславский // Вечірній Київ. – 1997. – 30 трав. – С. 13.

Вишеславський, Л. Сонет рідного села : вірш / Леонід Вишеславський // Березіль. – 1998. – № 1/2. – С. 17-18.

Вишеславський, Л. Суха Балка : [вірші] / Леонід Вишеславський // Кур'єр Кривбасу. – 1998. – № 106. – С. 26-27.

Вишеславський, Л. Бути божеством : [вірші] / Леонід Вишеславський // Кур'єр Кривбасу. – 1999. – № 113. – С. 134-137.

Вишеславський, Л. Київський мотив : [поезія] / Леонід Вишеславський / пер. з рос. М. Карпенка // Літературна Україна. – 2000. – 25 трав. – С. 4.

Вишеславський, Л. Перед виходом дракона : [вірші] / Леонід Вишеславський // Кур'єр Кривбасу. – 2000. – № 125/126. – С. 49-54.

Вышеславский, Л. Стога в степи ; Утоление жажды ; Большой фонтан ; Цветок над морем ; Предосеннее ; Лист ; Ромашка ; Язычество ; Хмель ; С неба валится звезда... ; Во дворе : [стихи] / Леонид Вышеславский // Радуга. – 2001. – № 3/4. – С. 3-8.

Вишеславський, Л. У Павлівці біля Богодухова : вірші / Леонід Вишеславський // Літературна Україна. – 2002. – 21 берез. – С. 7.

Вишеславський, Л. Назвався українцем навек : [вірші] / Леонід Вишеславський // Київ. – 2003. – № 2/3. – С. 86-90.

Вишеславський, Л. Українська сповідь ; Черешні ; Світанок ; Восени : [вірші] / Леонід Вишеславський // Кур'єр Кривбасу. – 2003. – № 161. – С. 3.

Вишеславський, Л. Українська сповідь ; Черешні ; Світанок ; Восени : [вірші] / Леонід Вишеславський // Вечерний Николаев. – 2003. – 19 апр. – С. 3.

Вышеславский, Л. Зреющая тишина : [стихи] / Леонид Вышеславский / Соборная улица. – 2013. – № 2. – С. 13-18.

Вишеславський, Л. Вірші / Леонід Вишеславський // Шкільна бібліотека. – 2019. – N 2. – С. 52-53.

## Інтерв'ю

Вышеславский, Л. Н. Память – главный герой : интервью с поэтом Леонидом Вышеславским / Л. Н. Вышеславский ; зап. Н.Сербовеликов // Литературное обозре-ние. – 1988. – № 5. – С. 40-41.

Вышеславский, Л. Н. Эликсир молодости поэта Леонида Вышеславского : интервью с поэтом Леонидом Вышеславским / Л. Н. Вышеславский ; зап. И. Карпинос // Зеркало недели. – 1995. – 18 авг.

Вишеславський, Л. Без України я не уявляю свого життя : інтерв'ю з поетом Леонідом Вишеславським / Леонід Вишеславський ; зап. Е. Руденко // Вечірній Київ. – 1997. – 30 трав. – С. 13.

Вишеславський, Л. Голова земної кулі, який дав ім'я новій планеті : інтерв'ю з поетом Леонідом Вишеславським / Леонід Вишеславський ; зап. В. Аблицов // Голос України. – 1998. – 16 січ. – С. 14.

Вишеславський, Л. «Я останній письменник у письменницькому будинку...» : інтерв'ю з поетом Леонідом Вишеславським / Леонід Вишеславський ; зап. А. Лемиш // День. – 1998. – 12 вересня. – С. 6.

Вышеславский, Л. Мое там детство вспыхнуло, сверкнуло и золотой байдаркой уплыло : интервью с поэтом Леонидом Вышеславским / Леонид Вышеславский ; зап. Л.Костюк // Южная правда. – 2001. – 24 апр.

Вышеславский, Л. Н. От Ингула – до звёздных высот : интервью с поэтом Леонидом Вышеславским / Л. Н. Вышеславский; зап. О. Камлыцкая // Вечерний Николаев. – 2002. – 5 сент. – С. 4.

Вишеславський, Л. «Я останній письменник у письменницькому будинку...» : інтерв'ю з поетом Леонідом Вишеславським / Леонід Вишеславський ; зап. А. Лемиш // 2000. – 2002. – № 43. – С. 17, 23.

## ПРО ЖИТТЯ ТА ТВОРЧІСТЬ ЛЕОНІДА ВИШЕСЛАВСЬКОГО

### Книги та статті

Абламская, Е. В. Повтор как средство художественной выразительности в творчестве Леонида Вышеславского / Е. В. Абламская // Наукова парадигма сучасного дискурсу : вектори актуальних досліджень : колективна монографія / ред. Н. В. Коч. – Миколаїв, 2017. – Вип. 2. – С. 39-45.

Абламская, Е. В. Языковое представление концепта «космос» в дискурсе Леонида Вышеславского / Е. В. Абламская // Наукова парадигма сучасного дискурсу : вектори актуальних досліджень : колективна монографія / ред. Н. В. Коч. – Миколаїв, 2017. – Вип. 2. – С. 45-51.

Вишеславський Л. М. // Бабич Е. Письменники Радянської України – лауреати (1941 – 1985) / Е. Бабич, П. Рогова. – Київ, 1985. – С. 49-50.

Вишеславський Л. М. : [біограф. довідка] // Київський національний університет імені Тараса Шевченка : незабуті постаті. – Київ, 2005. – С. 340-341.

Вишеславський Л. М. : [біограф. довідка] // Шитюк М. М. Повне зібрання наукових праць : у 35-ти т. Т. 31 / М. М. Шитюк. – Миколаїв, 2013. – С. 248-254.

Вишеславський Леонід Миколайович // Літературна Миколаївщина в особах : бібліогр. покажчик. – Миколаїв, 2001. – С. 21-22.

Вишеславський Леонід Миколайович // Шевченківські лауреати, 1962-2001 : енциклопедичний довідник. – Київ, 2001. – С. 72-73.

Вишеславський Леонід Миколайович : [коротка біограф. довідка] // Шевченківські лауреати 1962-2012 : енцикл. довідник. – 3-є вид., змінене і доп. – Київ, 2012. – С. 99-100.

Вишеславський Леонід Миколайович : [біогр. довідка] // Українська літературна енциклопедія. – Київ, 1988. – Т. 1. – С. 312.

Вишеславський Леонід Миколайович (1914-2002) // Кульчий Т. Документальна скарбниця Шевченківських лауреатів / О. В. Кульчий, Т. М. Малярчук, Ю. В. Бентя. – Київ, 2013. – С. 62-63.

Вишеславський Леонід Миколайович, поет, перекладач і літературознавець // Провідники духовності в Україні : довідник. – Київ, 2003. – С. 183-184.

Вышеславская, И. «Планета поэта» и ассоциация любителей поэзии Леонида Вышеславского / И. Вышеславская // Соты. – Киев, 2012. – С. 184-187.

Вышеславский, В. Узник времени : воспоминания Виктора Вышеславского / В. Вышеславский. – Киев : Издательский дом Дмитрия Бурого, 2014. – 33 с.

Вышеславский Леонид Николаевич : [биогр. справка] // Литераторы «Стапе-ля» Черноморского судостроительного завода : (к 85-летию Литературного объединения «Стапель»). – Николаев, 2014. – С. 19-20.

Вышеславский Леонид Николаевич // Николаевцы: энцикл. словарь. – Николаев, 1999. – С. 93.

Гетьманець, М. Ф. Вишеславський Леонід Миколайович / М. Ф. Гетьманець // Літературна Харківщина : [довідник]. – 2-ге вид. – Харків, 2007. – С. 61.

Гусейнов, Г. Голова земної кулі - 3 / Г. Гусейнов // Гусейнов Г. Незаймані сніги : у 3 кн. / Г. Гусейнов. – Дніпропетровськ, 2010. – Кн. 1. – С. 385-511.

Даниленко, Т. І. Вічна правда поезії – пам'ять жива, або У кола немає кінця / Т. І. Даниленко // Глаголь добро : суспільно-гуманітарний краєзнавчий альманах. – Миколаїв, 2014. – № 2. – С. 131-132.

Драч, И. ...И выпорхнуло сердце : (о поэзии Л. Вышеславского) / И. Драч // Вышеславский Л. Избранное : стихотворения, проза / Л. Вышеславский. – Киев, 2008. – С. 599-605.

Драч, І. Щастя Леоніда Вишеславського / І. Драч // Вишеславський Л. Українська сповідь : поезії, проза / Л. Вишеславський. – Київ, 2004. – С. 3-6.

Жадько, В. Леонід Вишеславський, поет, перекладач, літературознавець / В. Жадько // Жадько В. У пам'яті Києва / В. Жадько. – Київ, 2007. – С. 182.

Изобразительно-выразительные средства в поэзии Леонида Вышеславского // Региональные особенности профессиональной подготовки учителей русского языка и литературы : монография / ред. В. В. Гладышев. – Николаев, 2015. – С. 117-127.

Карпенко, М. Прислухаймося до сповідального слова Поета... : післямова / М. Карпенко // Вишеславський Л. Українська сповідь : поезії, проза / Л. Вишеславський. – Київ, 2004. – С. 258-259.

Кремінь, Д. Доля поета / Д. Кремінь // Золотухин А. Николаевский Пушкин-ский клуб (1989-2007) / А. Золотухин. – Николаев, 2007. – С. 256-260.

Крыжановский, С. О творчестве Леонида Вышеславского / С. Крыжановский // Вышеславский Л. Лирика и героика / Л. Вышеславский. – Киев, 1957. – С. 3-17.

Кузьменко, В. Планета Вишеславия / В. Кузьменко // У всесвіті слова : літературно-критичні студії. – Київ, 2018. – С. 265-272.

Кузьменко, В. Родной город поэта / В. Кузьменко, Н. Кузьменко // Слов'янський альманах. – Миколаїв, 2004. – С. 78-80.

Кузьменко, В. І. Леонід Вишеславський / В. І. Кузьменко // Історія української літератури : XX - поч. XXI ст. : навч. посіб. : у 3 т. Т. 2 / за ред. В. І. Кузьменко. – Київ, 2014. – С. 437-447.

Кузьменко, В. І. Перекладацька діяльність Леоніда Вишеславського / В. І. Кузьменко // Історія української літератури : XX - поч. XXI ст. : навч. посіб. : у 3 т. Т. 2 / за ред. В. І. Кузьменко – Київ, 2014. – С. 487-488.

Кузьменко, М. В. Діалогічність філософської лірики Леоніда Вишеславського : автореферат дисертації на здобуття наук. ступеня канд. філол. наук. Спец. 10.01.02 – російська література / М. В. Кузьменко ; Київський національний ун-т імені Тараса Шевченка. – Київ, 2008. – 20 с.

Купріянов, І. Вишеславський Леонід Миколайович / І. Купріянов // Українська літературна енциклопедія. – Київ, 1988. – Т. 1. А–Г. – С. 312-313.

Купріянов, І. Из книги «Леонид Вышеславский. Очерк жизни и творчества» / И. Куприянов // Вышеславский Л. Н. Нам было дано возвратиться : Стихи, письма, дневники, фотографии (1941-1945) / Л. Н. Вышеславский. – Киев, 2005. – С. 4.

Купріянов, І. Леонид Вышеславский : очерк жизни и творчества / И. Куприянов. – Київ : Рад. письменник, 1984. – 199 с.

Купріянов, І. Леонид Вышеславский / И. Куприянов // Русские советские писатели Украины. – Киев, 1991. – С. 11-40.

Купріянов, І. Поэзия Леонида Вышеславского : лекция по спецкурсу «Пути развития русской литературы в Украине» / И. Куприянов. – Запорожье : ЗГУ, 1993. – 44 с.

Купріянов, І. Строки сыновней любви / И. Куприянов // Вышеславский Л. Николаевская колыбель : стихи о родном городе / Л. Вышеславский. – Киев, 2000. – С. 3-9.

Леонід Вишеславський // 22 червня – 9 травня : письменники України у Великій Вітчизняній : біобібліогр. довід. – Київ, 1980. – С. 51-52.

Леонід Вишеславський // Письменники Радянської України, 1917-1987 : біобібліогр. довід. – Київ, 1988. – С. 108-109.

Леонид Вышеславский : набор открыток с фотографиями и стихами / Л. Н. Вышеславский. – Киев : Изд. Дом Д. Бурого, 2009.

Мазепа, Н. Вишеславський Леонід Миколайович – поет, перекладач, літера-турознавець / Н. Мазепа // Енциклопедія сучасної України. – Київ, 2005. – Т. 4. В–Вог. – С. 471.

Мазепа, Н. Земные сонеты / Н. Мазепа // О Леониде Вышеславском : литературно-критические материалы / сост. А. С. Стогнут. – Київ, 1974. – С. 79-117.

Мазепа, Н. Леонид Вышеславский – поэт XXI века / Н. Мазепа // Выше-славский Л. Избранное / Л. Вышеславский. – Киев, 2004. – С. 3-11.

Мазепа, Н. Леонид Вышеславский – поэт XXI века / Н. Мазепа // Вышеслав-ский Л. Избранное : стихотворения, проза / Л. Вышеславский – Київ, 2008. – С. 606-616.

Мазепа, Н. Чудовиденье жизни / Н. Мазепа // Вышеславский Л. Н. Основа. Избранное : в 2-х т. Т. 1. Стихи ; Баллады ; Сонеты / Л. Н. Вышеславский. – Киев, 1974. – С. 5-14.

Марцінковський, І. Вишеславський Леонід Миколайович / І. Марцінковський // Шевченківський енциклопедичний словник Миколаївщини. – Миколаїв, 2014. – С. 78-79.

Мирошниченко, Е. Г. Имя среди звездных огней / Е. Г. Мирошниченко // Мирошниченко Е. Г. Я зачем-то съездил в Николаев / Е. Г. Мирошниченко. – Николаев, 2001. – С. 120-125.

Мозжухин, А. Крылья поэта : к 90-летию Леонида Вышеславского / А. Моз-жухин. – Киев, Аналдрія, 2004. – 68 с.

О Леониде Вышеславском : литературно-критические материалы / сост. А. С. Стогнут. – Київ : Рад. письменник 1974. – 140 с.

Огаркова, И. Леонид Вышеславский – корреспондент армейской газеты / И. Огаркова // Слово, которое вело в бой. – Киев, 1971. – С. 205-216.

Олійник, Б. Здавалась висотою глибина... : [про поета Леоніда Вишеслав-ського] / Б. Олійник // Олійник Б. Планета Поезія : роздуми, статті, портрети / Б. Олійник. – Київ, 1983. – С. 148-154.

Осадчук, П. Земна дорога під зорею безсмертя / П. Осадчук // Вишеславський Л. Избранное : стихотворения, проза / Л. Вишеславський. – Київ, 2008. – С. 5-29.

Паламарчук, Я. В. Повтор как средство художественной выразительности в творчестве Леонида Вышеславского / Я. В. Паламарчук, Е. В. Абламская //



Антропо-центрична скерованість сучасної наукової лінгвістичної парадигми / ред. Н. В. Коч. – Миколаїв, 2017. – Вип. 2. – С. 167-172.

Роготченко, А. О журавлях, танцующих в поле / А. Роготченко // Роготченко А. Густые гроздья винограда : лит.-крит. очерки / А. Роготченко. – Київ, 1980. – С. 95-102.

Рыльский, М. О стихах Леонида Вышеславского / М. Рыльский // Вышеслав-ский Л. Ветвистое дерево / Л. Вышеславский. – Киев, 1969. – С. 3-7.

Свенцицкая, Э. М. Поэт и время в лирике Л. Н. Вышеславского / Э. М. Свен-цицкая // Животворне світло слова : збірник наукових студій. – Київ, 2021. – С. 252-257.

Севба, А. О. Языковое представление концепта «космос» в лирике Леонида Вышеславского / А. О. Севба, Е. В. Абламская // Антропоцентрична скерованість сучасної наукової лінгвістичної парадигми / ред. Н. В. Коч. – Миколаїв, 2016. – С. 214-220.

Сквородинівське коло Леоніда Вишеславського : вступне слово // Вишеслав-ський Л. Сквородинівське коло : поезії / Л. Вишеславський. – Київ, 1997. – С. 5-7.

Стогнут, А. Ветвистое дерево поэзии / А. Стогнут // Стогнут А. Герой. Время. Писатель / А. Стогнут. – Киев, 1973. – С. 71-85.

Тимиргазин, А. Д. Век Леонида Вышеславского / А. Д. Тимиргазин // Тимиргазин, А. Д. Планета поэтов : биограф. очерки / А. Д. Тимиргазин. – Киев, 2013. – 91 с.

Шитюк, М. Вишеславський Леонід Миколайович / М. Шитюк // Слава і гордість Миколаївщини / М. Шитюк, Є. Горбуров, К. Горбуров. – Миколаїв, 2012. – С. 81-85.

Январев, Э. Вышеславский Леонид Николаевич : [биограф. справка] // Николаевцы. 1789-1999 : энцикл. словарь. – Николаев, 1999. – С. 93.

\*\*\*

Абламская, Е. В. Лексические средства выражения концепта «Время» в поэзии Леонида Вышеславского / Е. В. Абламская // Мова і культура. – 2015. – Вип. 18, Т. 4. – С. 83-88.

Абламская, Е. В. Повтор как средство художественной выразительности в творчестве Леонида Вышеславского / Е. В. Абламская // Одеський лінгвістичний вісник. – 2017. – спецвыпуск. – С. 4-6.

Абліцов, В. Вишеславський не Екзюпері, але свою планету має : [про книгу «Фантастические события на планете «Вышеславия»»] / В. Абліцов // Голос України. – 1997. – 23 січ. – С. 13.

Агеев, Ю. Памяти Леонида Вышеславского / Ю. Агеев // Южная правда. – 2003. – 27 февр. – С. 5.

Александров, В. Трускавецька зустріч / В. Александров // Київ. – 1984. – № 2. – С. 12-15.

Баланюк, В. С. Леонід Вишеславський – перекладач української поезії / В. С. Баланюк // Вісник Київського славістичного університету. – 2003. – Вип. 16. – С. 145-152.

Баранов, В. А під серцем цвіла Україна... / В. Баранов // Київ. – 2003. – № 2/3. – С. 84-85.

Бессмертный, И. Леонид Вышеславский, Председатель Земного Шара / И. Бессмертный // Независимость. – 1998. – 8 дек. – С. 12-13.

Блажко, Э. А он был поэтом... : по случаю юбилея Леонида Вышеславского / Э. Блажко // Зеркало недели. – 2004. – 20-26 марта. – С. 20.

Болдусева, Л. «Там вырос я с Ингулом по соседству...» / Л. Болдусева // Вечерний Николаев. – 2004. – 16 марта.

Бондаренко, С. «Выпустите меня... Мне 90 лет. Я умираю» : загадки смерти поэта Леонида Вышеславского / С. Бондаренко // Киевские ведомости. – 2003. – 7 февр. – С. 12.

Бондаренко, С. Где ты, Вышеславия ? / С. Бондаренко // Киевские ведомости. – 2006. – 30 марта. – С. 10.

Бондаренко, С. Любимый поэт Гагарина / С. Бондаренко // Киевские ведомости. – 2002. – 28 дек. – С. 2.

Бондаренко, С. Между Юпитером и Марсом : к 80-летию со дня рождения Леонида Вышеславского / С. Бондаренко // Независимость. – 1994. – 15 апр. – С. 4-5.

Бондаренко, С. Последний поэт из легендарного дома : именем Леонида Вышеславского названа планета / С. Бондаренко // Киевские ведомости. – 2000. – 6 июля. – С. 13.

Бровченко, В. Земля і небо поета : Леонідові Вишеславському – 80 / В. Бровченко // Літературна Україна. – 1994. – 24 берез. – С. 7.

- Бровченко, В. «Не осекается душа на полуслове...» : [рецензия на кигу Л. Вишеславского «Моя планета»] / В. Бровченко // Правда Украины. – 1988. – 20 авг.
- Вишеславська, І. Музей поета Леоніда Вишеславського / І. Вишеславська // Культура і життя. – 2013. – 18 жовт. – С. 11.
- Вышеславская, И. История смерти моего отца покрыта мраком : интервью с дочерью поэта Ириной Вышеславской / зап. С. Бондаренко // Киевские ведомости. – 2004. – 10 янв. – С. 12.
- Вышеславская, И. Фотопозэзия Леонида Вышеславского в Николаеве / И. Вышеславская // Галерея. – 2007. – № 1/2. – С. 14-15.
- Вишеславський, Л. Розповідь про дивовижного Майка Йогансена і про те, як він уже після своєї загибелі водив мене по Слобожанській Швейцарії : [спогади] / Л. Вишеславський // Березіль. – 1996. – № 1/2. – С. 176-180.
- Давыдова, Л. Откровенность : к 70-летию Л. Н. Вышеславского / Л. Давыдова // Огонек. – 1984. – № 13. – С. 22.
- Демешин, А. Зоряні сонети / А. Демешин // Південна правда. – 1962. – 23 груд.
- Деркач, О. На вшанування митця / О. Деркач // Літературна Україна. – 2008. – 17 квіт.
- Жулинський, М. «Рідною і для мене українською мовою» : [спогади про Л. Вишеславського] / М. Жулинський, І. Дзюба, І. Драч // Літературна Україна. – 2003. – № 4. – С. 7.
- Залюбовская, М. Юрий и Валентина : [об отношении космонавта Ю. Гагарина к поэзии Л. Вышеславского] / М. Залюбовская // Радуга. – 1975. – № 7. – С. 87-89.
- Инютина, Н. Маленький принц планеты «Вышеславия» / Н. Инютина // Вечерний Николаев. – 2014. – 22 марта. – С. 3.
- Каплан, Ю. Третий председатель земного шара : единственный из украинских поэтов Леонид Вышеславский осмелился в годы застоя опубликовать в своей книге откровенные стихи о голодоморе / Ю. Каплан // Киевские ведомости. – 2004. – 18 марта. – С. 10.
- Каплий, С. Солнцелов с планеты Вышеславия : Леонид Вышеславский / С. Каплий // Академия. – 2004. – № 3. – С. 142-144.
- Карпинос, И. Эликсир молодости Леонида Вышеславского / И. Карпинос // Зеркало недели. – 1995. – 19 авг. – С. 14.

Кіпніс, Г. Поет з Богом у серці : до 80-річчя Леоніда Вишеславського / Г. Кіпніс // Урядовий кур'єр. – 1994. – № 44. – С. 12.

Кирилюк, В. Земля любові Леоніда Вишеславського : [презентація книги Л. Вишеславського «Николаевская колыбель»] / В. Кирилюк // Літературна Україна. – 2001. – 17 трав. – С. 9.

Корогодський, Р. Химерна дружба з «головою земної кулі» / Р. Корогодський // Кур'єр Кривбасу. – 2004. – № 174. – С. 57-61.

Костюк, Л. «Есть под солнцем удивительное место» / Л. Костюк // Южная правда. – 2007. – 5 апр. – С. 3.

Костюк, Л. Жизнь и смерть Леонида Вышеславского / Л. Костюк // Южная правда. – 2003. – 27 марта.

Костюк, Л. Николаевская колыбель : «Моё там детство вспыхнуло, сверкнуло и золотой байдаркой уплыло» // Южная правда. – 2001. – 24 апр.

Кравченко, А. Леоніду Вишеславському – 75 / А. Кравченко // Літературна Україна. – 1989. – 23 берез.

Кремінь, Д. Планета «Вишеславія» / Д. Кремінь // Рідне Прибужжя. – 2007. – 5 квіт. – С. 5.

Кремінь, Д. Планета «Вишеславія» : виставка фоторобіт Л. Вишеславського / Д. Кремінь // Вечерний Николаев. – 2007. – 3 апр. – С. 4.

Кремінь, Д. Звездная карта поэта : [воспоминания] / Д. Кремінь // Соборная улица. – 2015. – № 1/2. – С. 135-137.

Кузьменко, В. «Город белых акаций и черных ночей...» / В. Кузьменко, Н. Кузьменко // Южная правда. – 2004. – 22 июня. – С. 3.

Кузьменко, В. Слово, однажды сказанное : о Леониде Вышеславском / В. Кузьменко // Радуга. – 1984. – № 3. – С. 136-143.

Кузьменко, М. За рядками листів Леоніда Вишеславського до Максима Рильського / М. Кузьменко // Київська старовина. – 2005. – № 5. – С. 140-145.

Кузьменко, М. Родной город поэта : к 90-летию со дня рождения Леонида Вышеславского / М. Кузьменко // Слов'янський альманах. – 2004. – № 10. – С. 78-80.

Кузьменко, М. Святое писание в рецепции поэта Космоса / М. Кузьменко // Київська старовина. – 2010. – № 1. – С. 152-159.

Кузьменко, М. Сковородинівське коло Леоніда Вишеславського / М. Кузьменко // Київська старовина. – 2004. – № 2. – С. 66-73.

Кузьменко, М. Феномен художнього часопростору в ліриці Леоніда Више-славського / М. Кузьменко // Літературознавчі обрії. – 2006. – Вип. 12. – С. 196-198.

Кузьменко, М. Феномен часопростору в ліриці Л. Вишеславського / М. Кузьменко // Літературознавчі студії. – 2005. – Вип. 6. – С. 256-261.

Кузьменко, М. В. Концепція времени в философской лирике Леонида Вышеславского / М. В. Кузьменко // Літературознавчі студії : зб. наукових праць. – 2005. – Вип. 12. – С. 275-280.

Кузьменко, М. В. Леонід Вишеславський – перекладач поезії Тараса Шев-ченка / М. В. Кузьменко // Шевченкознавчі студії : зб. наукових праць. – 2006. – Вип. 8. – С. 121-124.

Кузьменко, М. В. Неопубликованные материалы из архива Л. Вышеславского / М. В. Кузьменко // Літературознавчі студії : зб. наукових праць. – 2005. – Вип. 14. – С. 190-194.

Кузьменко, М. В. Г. Сковорода и Т. Шевченко в рецепции Л. Вышеславского / М. В. Кузьменко // Русская литература : Исследования. – 2004. – Вып. 6. – С. 226-233.

Кузьменко, М. В. Художня парадигма краси в філософській ліриці Леоніда Вишеславського / М. В. Кузьменко // Вісник Київського міжнародного університету. – 2006. – Вип. 8. – С. 248-253.

Кузьменко, М. В. Часопростір як філософський концепт поезії Леоніда Више-славського / М. В. Кузьменко // Вісник Київського міжнародного університету. – 2005. – Вип. 7. – С. 321-326.

Кухар-Онишко, О. Заповіти його роду : Л. Вишеславському – 80 / О. Кухар-Онишко // Радянське Прибужжя. – 1994. – 22 берез. – С. 4.

Литвинова, Г. Коли в душі одвічна молодість / Г. Литвинова // Вісті Вознесен-щини. – 2000. – 6 лип.

Логвиненко, О. Очі не мерзнуть – не мерзне й душа в ліриці Леоніда Више-славського / О. Логвиненко // Літературна Україна. – 2001. – 22 берез. – С. 5.

Мазепа, Н. «Українська сповідь» Леоніда Вишеславського / Н. Мазепа // Слово і час. – 2004. – № 12. – С. 57-59.

Мазепа, Н. «Українська сповідь» Леоніда Вишеславського / Н. Мазепа // Науковий вісник Чернігівського торговельно-економічного інституту КНТЕУ. – 2005. – Вип. 2/3. – С. 119-122.

- Мезенко, Ю. Высокий очаг поэзии : на соискание Государственной премии УССР им. Т. Г. Шевченко / Ю. Мезенко // Комсомольское знамя. – 1977. – 1 марта.
- Мирошниченко, Е. Близкие звезды людей : поэту Л. Вышеславскому – 70 лет / Е. Мирошниченко // Южная правда. – 1984. – 18 марта.
- Мирошниченко, Е. Имя средь звездных огней / Е. Мирошниченко // Южная правда. – 1997. – 4 февр.
- Настіна, В. Карадазькі монологи Леоніда Вишеславського / В. Настіна // Культура і життя. – 2013. – 13 груд. – С. 8.
- Наточа, Е. «Планета поета» присуджена николаевцу : [премия «Планета поета» им. Л. Вышеславского в этом году присуждена поэту В. Пучкову за книгу «На стыке моря и лимана»] / Е. Наточа // Вечерний Николаев. – 2009. – 26 марта. – С. 5.
- Наші земляки – лауреати премії ім. Т. Г. Шевченка // Південна правда. – 1984. – 13 берез.
- Николаев – колыбель поэта : [Выставка «Фотопозма Леониды Вышеслав-ської «Николаевская колыбель»] // Вечерний Николаев. – 2007. – 3 апр. – С. 4.
- Новітній погляд : 105 років від дня народження Леоніда Вишеславського // Шкільна бібліотека. – 2019. – № 2. – С. 52-53.
- Осадчук, П. Відчуття коріння роду і народу : до 100-річчя з дня народження Леоніда Вишеславського / П. Осадчук // Українська літературна газета. – 2014. – 20 черв. – С. 16-17.
- Осадчук, П. Ощущение корней рода и народа / П. Осадчук // Южная правда. – 2014. – 18 марта. – С. 3.
- Осадчук, П. Природа пам'яті / П. Осадчук // Літературна Україна. – 2004. – 29 лип. – С. 7.
- Палійчук, Б. На зоряному шляху : Леоніду Вишеславському – 70 / Б. Палійчук // Літературна Україна. – 1984. – 22 берез.
- Памяти Леонида Вышеславского // Литературная газета. – 2003. – № 4. – С. 11.
- Пересунько, Т. Ба! Знакомые все люди / Т. Пересунько // Вечерний Николаев. – 1997. – 22 нояб. – С. 3.
- Пискурев, С. Письмо до востребования от Леонида Вышеславского / С. Пис-курев // Вечерний Николаев. – 2003. – 28 янв. – С. 3.

- Помер поет Леонід Вишеславський // Урядовий кур'єр. – 2002. – 27 груд. – С. 12.
- Попова, А. За що поети люблять Старий Крым: в Старом Крыму открыт Дом поэта в память о Леониде Вышеславском / А. Попова // Крымская газета. – 2013. – 3 сент. – С. 4.
- Поет високого дарования : Вишеславському Леониду – 70 лет // Правда України. – 1984. – 18 марта.
- Премія імені Леоніда Вишеславського // Літературна Україна. – 2007. – 10 трав.
- Пучков, В. Планети людей / В. Пучков // Ленінське плем'я. – 1986. – 27 листоп.
- Пучков, В. Прощайте, Мастер... / В. Пучков // Вечерний Николаев. – 2002. – 28 дек.
- Резниченко, Т. Дружбой рожденное слово : [тема Украины в творчестве Л. Вышеславского] / Т. Резниченко // Радуга. – 1976. – № 6. – С. 159-162.
- Пучков, В. Сонце. Время. Слово / В. Пучков // Вестник Прибужья. – 1987. – 13 марта.
- Рудь, Я. Планета Вышеславия / Я. Рудь // Крымские известия. – 2005. – 26 янв.
- Серебрякова, Т. «Там вырос я с Ингулом по соседству» / Т. Серебрякова // Южная правда. – 2014. – 1 апр. – С. 3.
- Скрипник, А. На планеті людей... : Леоніду Вишеславському 18 березня минуло б 90 літ / А. Скрипник // Урядовий кур'єр. – 2004. – 20 берез. – С. 8.
- Скрипник, А. На планеті людей : спогади про Леоніда Вишеславського / А. Скрипник // Київ. – 2007. – № 4. – С. 165-180.
- Скрипник, А. Під зіркою поезії... : українському поетові Леоніду Вишеславському – 90 / А. Скрипник // Слово Просвіти. – 2004. – 25-31 берез. (№ 13). – С. 12.
- Скрипник, А. Світла моя печаль... : поетові Л. Вишеславському минуло б 90 років / А. Скрипник // Літературна Україна. – 2004. – 1 квіт. – С. 7.
- Слабеньк, В. «Принцеса» від Леоніда Вишеславського / В. Слабеньк // Київ. – 2004. – № 4/5. – С. 139-141.
- Смолін, О. Портрет у жорсткому світлі / О. Смолін // Демократична Україна. – 2005. – 5 трав.

Соколова, С. Всесвіт Леоніда Вишеславського / С. Соколова // Культура і життя. – 2014. – 21 берез. – С. 5.

Співець міста «Білих акацій і чорних ночей» // Бузький Гард. – 2002. – № 2. – С. 83.

Стативка, Б. У всесвіті його поетична душа : до 90-річчя з дня народження Леоніда Вишеславського / Б. Стативка // Культура і життя. – 2004. – 17 берез. – С. 4.

Стативка, Б. Я смотрю в мерцающее небо... / Б. Стативка // Зеркало недели. – 1999. – 3-9 апр. (№ 13). – С. 11.

Стативка, Б. Як ревно прагне ласки з неба земля, натомлена від зла ! / Б. Стативка // Культура і життя. – 2009. – 8 квіт. – С. 3.

Степаненко, Ю. Новая встреча с поэтом / Ю. Степаненко // Южная правда. – 2005. – 23 июня. – С. 5.

Стогнут, А. Ветвистое древо поэзии / А. Стогнут // Радуга. – 1970. – № 6. – С. 167-172.

Талалай, Л. Поет : штрихи до портрета : [Л. Вишеславський] / Л. Талалай // Літературна Україна. – 1999. – 1 квіт. – С. 4.

Тупайло, С. Планета Вишеславія / С. Тупайло // Рідне Прибужжя. – 2005. – 4 черв. – С. 3.

У нас в гостях Леонід Вишеславський // Південна правда. – 1966. – 28 верес.

Ушаков, Н. Поэтический мир Л. Вышеславского / Н. Ушаков // Радуга. – 1978. – № 6. – С. 154-165.

Федулов, К. Поезія об'єднує серця / К. Федулов // Південна правда. – 1970. – 7 трав.

Федулов, К. «Чудо бачення» / К. Федулов // Південна правда. – 1971. – 2 лют.

Харланович, А. Пам'яті Леоніда Миколайовича Вишеславського / А. Харла-нович // Вісті Вознесенщини. – 2003. – 9 січ.

Харланович, А. Сковородинівське коло Вишеславського / А. Харланович // Радянське Прибужжя. – 1998. – 6 черв. – С. 3.

Холодный и теплый декабрь 2002 года... : к 90-летию со дня рождения Леонида Вышеславского // Товарищ. – 2004. – № 21. – С. 1.

Шаховський, С. Близька зоря : про творчість Вишеславського Л. / С. Шахов-ський // Літературна Україна. – 1984. – 9 лют.

Шепель, Н. Встретились музы в Николаеве : [переписка поэтов Л. Выше-славского и М. Бузника] / Н. Шепель // Вечерний Николаев. – 1999. – 10 сент.



Чернуцкая, Н. Он дарил любовь и свет / Н. Чернуцкая // Южная правда. – 2004. – 10 апр. – С. 3.

Щетинина, Л. Где к самой Слободке подходит Ингул : [о книге «Николаевская колыбель»] / Л. Щетинина // Вечерний Николаев. – 2001. – 4 янв.

Щетинина, Л. Звезда по имени Вышеславия / Л. Щетинина // Вечерний Николаев. – 2001. – 22 марта. – С. 5.

Ювілей поета Леоніда Вишеславського // Вечірній Київ. – 1999. – 17 берез. – С. 6.

«Я с годами тебя полюбил горячей, город белых акаций и черных ночей» : [визит родных Л. Вышеславского в Николаев] // Вечерний Николаев. – 2005. – 4 июня. – С. 1.

Январев, Э. Возвышенное и земное / Э. Январев // Южная правда. – 1974. – 17 марта.

Январев, Э. Дом поэта / Э. Январев // Южная правда. – 1994. – 17 марта.

Январев, Э. Дом поэта: Леониду Вышеславскому – 80 / Э. Январев // Николаевские новости. – 1994. – 18 апр.

Январёв, Э. Последний поклон : [О Л. Вышеславском. Последняя подборка стихов] / Э. Январев // Вечерний Николаев. – 2003. – 19 апр. – С. 3.

Январёв, Э. Сидя на перевернутой шляпке... : поэту-земляку Леониду Вышеславскому – 85 лет / Э. Январёв // Вечерний Николаев. – 1999. – 18 марта. – С. 4.

Январьов, Е. Несподіваність : до 70-річчя Л. Вишеславського / Е. Январьов // Ленінське плем'я. – 1984. – 15 берез.

Янишевская, Л. Между Марсом и Юпитером : Николаевцы на звёздной карте / Л. Янишевская // Соборная улица. – 2018. – № 1/2. – С. 4-10.

### **Леонід Вишеславський в інтернеті**

Абламская, Е. В. Лексические средства выражения концепта время в поэзии Леонида Вышеславского [Электронный ресурс] / Е. В. Абламская // Мова і культура. – 2015. – Вип. 18, Т. 4. – С. 83-88. // Наукова періодика України : інформаційний ресурс на сайті Національної бібліотеки України ім. В.І. Вернадського. – Режим доступу : [http://nbuv.gov.ua/UJRN/Mik\\_2015\\_18\\_4\\_15](http://nbuv.gov.ua/UJRN/Mik_2015_18_4_15), вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Блажко, Е. А він був поетом... З нагоди ювілею Леоніда Вишеславського [Електронний ресурс] / Е. Блажко // Дзеркало тижня. Україна : інформаційно-аналітичний тижневик. – Режим доступу : <https://cutt.ly/lwMwT4iz>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 22.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Комітет Націо-нальної премії України імені Тараса Шевченка : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbduj>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // «Провідники духовності в Україні» з сайту «Навчальні матеріали онлайн». – Режим доступу : <http://surl.li/rbdvd>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // WikiZero : вебсайт. – Режим доступу : <https://bit.ly/2S6Z8su>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Науково-педагогічна бібліотека м. Миколаєва : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbdwn>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Миколаївська обласна бібліотека для дітей ім. В. Лягіна : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbdxx>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Кияни – від А до Я» : блог відділу краєзнавчої літератури та бібліографії Київської публічної бібліотеки ім. Лесі Українки. – Режим доступу : <http://kraykiev.blogspot.com/2014/03/blog-post.html>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Енциклопедія Сучасної України : вебсайт. – Режим доступу : [https://esu.com.ua/search\\_articles.php?id=34267](https://esu.com.ua/search_articles.php?id=34267), вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Вікіпедія – вільна енциклопедія. – Режим доступу : <https://bit.ly/2GJSI64>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // 100v.com.ua : вебсайт. – Режим доступу: <http://surl.li/rbjky>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Центральна міська бібліотека ім. М. Л. Кропивницького м. Миколаєва з філіями : вебсайт. –

Режим доступу : <http://surl.li/rbjlt>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович [Електронний ресурс] // Ізборник : вебсайт. – Режим доступу : <http://izbornyk.org.ua/ulencycl/ule23.htm>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Вишеславський Леонід Миколайович (1914-2002) [Електронний ресурс] // Електронна бібліотека «УКРАЇНІКА» : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbjno>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 29.01.2024.

18 березня – 100 років з дня народження Леоніда Миколайовича Вишеславського (1914-2002) поета, перекладача, літературознавця [Електронний ресурс] // Миколаївська обласна бібліотека для юнацтва : вебсайт. – Режим доступу : <https://bit.ly/2BCcMyh>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Вышеславская, И. «Планета поэта» и Ассоциация любителей поэзии Леонида Вышеславского [Электронный ресурс] // Издавничий дім Дмитра Бурого : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbjpx>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Вышеславский Леонид Николаевич [Электронный ресурс] // Киевский календарь. – Режим доступа : <http://calendar.interesniy.kiev.ua/Event.aspx?id=978>, свободный. – Загол. с экрана. – Дата обращения : 17.01.2024.

Вышеславский Леонид Николаевич [Электронный ресурс] // Wiki2 : вебсайт. – Режим доступа : <https://bit.ly/2GslGWq>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 17.01.2024.

Гаськевич, О. Леонід Вишеславський : (до 100-річчя від дня народження) [Електронний ресурс] / О. Гаськевич // Музей Юліуша Словацького : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbjrx>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Жизнь и смерть Леонида Вышеславского [Электронный ресурс] // Николаевские новости. – 2015. – 4 августа // Николаевские новости : вебсайт. – Режим доступа : <http://surl.li/rbjtg>, свободный. – Загол. с экрана. – Дата обращения : 23.01.2024.

Карпинос, И. Эликсир молодости поэта Леонида Вышеславского [Электронный ресурс] / И. Карпинос // Зеркало недели. – 1995. – 18 августа. // ZN.UA : вебсайт. – Режим доступа : <https://bit.ly/2V0EJHn>, свободный. – Загол. с экрана. – Дата обращения : 23.01.2024.

Дмитро Креминь : стих Вышеславия [Электронний ресурс] : Видео на сайті «YouTube». – Режим доступу : <https://www.youtube.com/watch?v=qr7ITvcRvSM>, сво-бодний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Лемиш, А. Леонід Вишеславський: «Я останній письменник у письмен-ницькому будинку...» [Електронний ресурс] / А. Лемиш // День : щоденна все-українська газета. – Режим доступу : <http://surl.li/rbjtg>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 22.01.2024.

Леонід Миколайович Вишеславський [Електронний ресурс] // Національна бібліотека України імені Ярослава Мудрого : вебсайт. – Режим доступу: <http://nlu.org.ua/vustavki.php?id=235>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Меморіальна дошка Леониду Вишеславському [Електронний ресурс] // КИЕВФОТО : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbjye>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Осадчук, П. Відчуття коріння роду і народу [Електронний ресурс] / П. Осадчук // Українська літературна газета. – 2014. – 6 червня // Українська літературна газета : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbkjs>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Осадчук, П. Ощущение корней рода и народа [Электронный ресурс] / П. Осадчук // Южная правда. – 2014. – 20 марта // Южная правда : газета. – Режим дос-тупа : [http://www.up.mk.ua/mainpage/show\\_item/702](http://www.up.mk.ua/mainpage/show_item/702), свободный. – Загол. с екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Російськомовна українська поезія та її особливості : [Життя й творчість Леоні-да Вишеславського] [Електронний ресурс] // Бібліотека Української Літератури : вебсайт. – Режим доступу : <https://bit.ly/2WZzklP>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Савченко С. Він відчував материнську душу України. До 100-річчя від дня народження Л. Вишеславського (1914–2002) [Електронний ресурс] / С. Савченко // Дати і події, 2014, перше півріччя : календар знамен. дат № 1 (3). – Київ, 2013. – С. 69-73. – Режим доступу : <http://surl.li/rbkmg>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 23.01.2024.

Узники времени: братья Вышеславские [Електронний ресурс] // Миколаївська обласна бібліотека для юнацтва : вебсайт. – Режим доступу : <http://surl.li/rbkmy>, вільний. – Загол. з екрана. – Дата звернення : 22.01.2024.

## **ВІРШІ-ПОСВЯТИ ЛЕОНІДУ ВИШЕСЛАВСЬКОМУ**

### **Сувенір «Планета Вишеславія»**

*Креміль Д.*

...до Вітчизни героїть нас любов.

І несе в чорну ніч астероїд.

«Вишеславія». Все.

Крихта зірки в поета:

Прощавай, Леонід...

Не для нас ця планета, -

Тут і племін, і лід.

Опускайте завісу!

Час тривожних болінь...

Таращанського лісу

На Хрещатику тінь.

Той розказує байку нам,

Той жене переляк.

На кладовищі Байковім

Ліг спочити земляк.

Так судилося в Києві,

Де чужі береги,

В очі глянути Вієві,

Щоб укрили сніги,

Аби землю цю милу

Заквітчало зело,

Щоб високу могилу  
Замело, замело,  
Щоб лице запорошене  
Прозирало Інгул,  
І метро на Святошине  
Рвалось серцем крізь гул.  
А старого поета  
Забере течія.  
Відлетіла планета  
Вишеславія.  
...Місяць дивиться строго  
з-за розпечених зір.  
Там десь року старого  
Золотий сувенір.  
І сніжинок без ліку:  
Тоне Флотський бульвар...  
Із двадцятого віку  
Погортай календар.  
Там живі ще зозулі:  
Чотирнадцятий рік.  
Цар стоїть на Інгулі.  
Час розкручує лік.  
Війн кривавих і марень  
Впродовж віку було.  
Був і цар, і Гагарін.  
А тепер - замело...

Тихше, прошу вас, тихше...  
Екск'юз мі... ай лав ю...  
Кріт історії пише,  
Ми напишем свою.  
Спогадаємо фронду  
Учорашніх дітей.  
І путівки з літфонду,  
І літшинок «Еней».  
Заглядає у шинок  
То стукач, то діяч.  
Час друкарських машинок  
І літфондівських дач.  
Тихше, прошу вас, тихше...  
Не про те говорім.  
Пом'янім найсвятіше,  
Все – у слові святім.  
Ви шукали, поете,  
В свій останній приїзд,  
Отчу хату... Та де там!  
Тільки стежка до зізд.  
Тільки вітер і морок  
Над проваллям років.  
І відлинуло сорок  
Тих гірких сороків.  
Божа мати, Маріє!  
Так гіркий нам цей світ.  
Кріт історії риє,

Та на те ж він і кріт.  
Як огонь ханаанський,  
Світить снігом зима...  
Вишеславський. Лисянський.  
Ваших вулиць нема.  
Хтось показує фігу  
У кишені (режим).  
Подаруйте хоч снігу  
І рідні, і чужим.  
Бо простелено килим, -  
Білим снігом снує...  
Чорне море вже Білим  
Од снігів зістає.  
Сувенірного снігу  
Бачу блиск навкруги.  
Як розгорнуту книгу,  
Пригортаю сніги.  
Із чужими поділим  
Наші рідні скарби:  
Снігу пам'ятний килим  
І покрови журби.  
Там убивці і жертві –  
Шлях один у житті. ...  
Сяють бані на церкві  
золоті, золоті.



\*\*\*

**Леонідові Вишеславському**  
*Харланович А.*

Давно не їздив я краями,  
Де слід і прадідів, й дідів,  
Де пахнуть ночі кураями  
Й стернею скошених полів,  
Де небо осені прозоре  
Вночі заплакане від зір,  
Де даль козацька неозора  
Гойдає місяць на нозі.

**Пам'яті Л. М. Вишеславського**  
*Харланович А.*

Планета «Вишеславія»,  
та й де ж ти?  
Побачить хочу,  
крихтічко, тебе.  
І запитати  
чи душа поета  
вже долетіла  
до твоїх небес?  
І як зустрілись  
в темному безмір'ї,  
що розказала  
про земні діла?  
Де зупинилась  
на твоїм подвір'ї  
І чи хороших  
друзів завела?  
Про все про це  
хотілося б узнати,

бо Байкове  
занадто мовчазне.  
Й не хоче нам  
Я пам'ятаю  
вечір той у Спілці,  
бо він і досі,  
Як живий стоїть...  
Душевні вірші  
у «Моєму віці»,  
останній лист  
у мене на столі.  
Тому не вірю,  
любий мій поете,  
що на Хмельницькій  
Вас уже нема.  
Що Вас забрала  
ненаситна Лета  
А їй віддала  
київська зима.

**Л. Н. Вышеславскому**  
***Вихованець В.***

Боже, мудрость великую  
Дал Ты сему Поэту  
Создать свою многоликую  
Из чувств и слов Планету.  
Слог – как удар единственный,  
Звук – без намёка фальши;  
Мысли изгиб таинственный –  
Не угадать, что дальше...  
Светлость. И нет тщеславия.  
Нежность. И боль утраты.  
Всё это – Вышеславия,  
Вернее – её Создатель.

Что же, скажи, утрачено?  
О чём ты скорбишь, Планета?  
Боль твоё – вся – оплачена  
В памятном тридцать третьем.  
Орбита твоё проторена  
В Космосе чувств и тела;  
Увиденное повторено  
Образно, ярко, смело.  
Живёшь ты любовью и битвою,  
Младенцем, цветком и хлебом...  
Но ждёт за привычной орбитой  
Большая дорога – в Небо.  
Была она прошлым и будущим –  
Близким и... уходящим,  
И перед миром ликующим –  
Чем-то ненастоящим.  
Пульсируют астроритмами  
Космические магниты...  
А сердце своими молитвами  
Выводит тебя на орбиту.



## ВИСЛОВЛЮВАННЯ ВІДОМИХ ЛЮДЕЙ ПРО ТВОРЧІСТЬ ЛЕОНІДА ВИШЕСЛАВСЬКОГО

«У мого батька, поета Леоніда Вишеславського, була незвичайна риса: втягувати людей, які йому зустрілися на життєвому шляху, в орбіту високої поезії. Люди, природно, були різні, не обов'язково літератори. Але всі ставали шанувальниками поезії та захопленими слухачами віршів. А поети та письменники нескінченно цінували спілкування з ним, настільки воно було глибоким та насиченим» **(Ірина Вишеславська, художниця, донька поета)**



*Леонід Вишеславський з дружиною та донькою Іриною*

«Його примітний дар – поєднання точного, може навіть вишуканого слова, часом аж наче вивіреного математично, вільним плином вірша, так видається. У кращих його поезіях воно таке припасоване, прилютоване те слово. А тут ще й поєднання точності втілення задуму з несподіваним блиском наче б неконтрольованої, спонтанної метафори – чи не в цьому непересічність творчої особистості поета Леоніда Вишеславського! Та ще в тому аж наче культивованому ставленні до краси, вишукування її у плині живого життя. Та ще в осяянні всього сущого на землі живим теплом людського серця» **(Іван Драч, поет)**

«Це найкраще, що за останній час я читав про космічні польоти... Леонід Вишеславський малою кількістю слів сказав багато. В його сонетах усе на місці, надійно та прекрасно, і немає нічого зайвого, усе, як на космічному кораблі» (**Юрій Гагарін, космонавт**)

«...Вірші Леоніда Вишеславського не пішли разом із ним: вони прилітають у наші похмурі дні з космічної дали, з планети «Вишеславія»... (**Дмитро Кремень, поет**)



*Дмитро Кремень, Леонід Вишеславський, Тарас Кремень*

«Це велике щастя: зуміти побачити у звичайному чудесне, а чудесне наблизити до читача на дистанцію звичайного чуда!..

...Леонід Вишеславський володіє дивовижно чутливим зором. Він знаходить цікаве там, де іншим бачиться тільки пересічне» (**Борис Олійник, поет**)

«Син української землі, він знав собі ціну. В умовах, які склалися, писав прекрасні вірші російською мовою, дружив з великими інтелігентами, як російськими, так і українськими, і вибрав життєву і творчу дорогу, яку підказала йому душа, виплекана в родинному колі, у справді духовному середовищі, що випало на долю майбутнього поета з дитячих років» (**Петро Осадчук, поет**)

«Його вся поезія пронизана любов'ю, адже він ніколи ні про кого не говорив погано. Дарувати світло та приймати світло – рідкісна якість! А він був саме такий. І ця земля любила його!» (**Алла Потапова, поетеса**)

«Лірика Леоніда Вишеславського одухотворена. Висока. Часом урочиста. Поет любить силу, велич, він поклоняється могутності природи, Всесвіту... Його вірші вражають масштабністю, глибиною думки, точністю слов...» **(Леонід Талалай, поет)**



«Поет з струнами, що не рвуться й не опускаються. Правдивий звук і голос – о, як вони людей настроюють на прекрасне!» **(Павло Тичина, поет)**



*Леонід Вишеславський та Павло Тичина, 1964 р.*



«У власних віршах Леонід Вишеславський такий же несподіваний, як і в житті. За формою, зовні традиційною, майже завжди криється вміст, що дивує новизною. Погляд на природу – абсолютно язичеський!» **(Еміль Январьов, поет)**



## КОРОТКИЙ ХРОНОЛОГІЧНИЙ ЖИТТЄПИС ЛЕОНІДА ВИШЕСЛАВСЬКОГО

|                                  |                                                                                                                   |
|----------------------------------|-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|
| <b>1914</b><br><b>18 березня</b> | народився в м. Миколаєві у сім'ї інженера                                                                         |
| <b>1925</b>                      | в 11 років почав писати вірші. Перший вірш мав назву «Природа»                                                    |
| <b>1930</b>                      | закінчив школу і пішов працювати на ХЕМЗ (Харківський електро-механічний завод)                                   |
| <b>1931</b>                      | вчився на робфаці при Харківському електротехнічному інституті                                                    |
| <b>1931</b><br><b>березень</b>   | надрукував перші вірші у харківському журналі «Красное слово» та у московському журналі «Молодая гвардия»         |
| <b>1933</b>                      | закінчив робфак і вступив до Харківського електротехнічного інституту                                             |
| <b>1934</b>                      | перейшов на біологічний факультет Харківського університету                                                       |
| <b>1935</b>                      | перевівся на філологічний факультет Харківського університету (незабаром факультет переїхав до Києва)             |
| <b>1936</b>                      | одружився з Агнесою Костянтинівною Балтага (1905-1991)                                                            |
| <b>1938</b>                      | закінчив філологічний факультет Київського університету; вийшла перша збірка поезій «Здравствуй, солнце!»         |
| <b>1938-1939</b><br><b>9</b>     | працював завідувачем відділу літератури в газеті «Юный ленинец»                                                   |
| <b>1939-1941</b><br><b>1</b>     | викладав літературу в Київському педагогічному інституті                                                          |
| <b>1939</b>                      | вступив до Національної спілки письменників України                                                               |
| <b>1941-1945</b><br><b>5</b>     | кореспондент військової газети «Защитник Родины», а потім газети «За нашу победу» на одному з Українських фронтів |
| <b>1947</b>                      | захистив дисертацію на здобуття вченого ступеня кандидата філологічних наук                                       |
| <b>1947-1951</b><br><b>1</b>     | працював викладачем теорії літератури у Київському педагогічному інституті                                        |

|                        |                                                                                                                                                    |
|------------------------|----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------|
| <b>1948-1967</b>       | головний редактор журналу «Советская Украина» (з 1963 р. – «Радуга»)                                                                               |
| <b>1975</b>            | удостоєний премії імені П. Г. Тичини «Чуття великої родини» (1975) за двотомник віршів «Основа» (1974) і збірку «Поезії» (1974)                    |
| <b>1983</b>            | удостоєний Державної премії УРСР імені Т. Г. Шевченка за збірку «Близька зоря» (1983)                                                              |
| <b>1986</b>            | на честь поета названо малу планету-астероїд 2953. Відкритий у 1979, він носить ім'я «Вишеславія»                                                  |
| <b>1990-2000</b>       | очолював літературну студію «Зеркальная гостинная» у Києві                                                                                         |
| <b>2000</b>            | вийшла книга віршів про рідне місто «Николаевская колыбель»                                                                                        |
| <b>2002, 26 грудня</b> | помер, похований у Києві                                                                                                                           |
| <b>2005</b>            | відкрита меморіальна дошка на фасаді будинку письменників «Роліт» по вулиці Богдана Хмельницького, 68, в якому він жив та працював у 1938-2002 рр. |
| <b>2007</b>            | заснована літературна премія імені Леоніда Вишеславського «Планета поета»                                                                          |





## Центральна міська бібліотека ім. М. Л. Кропивницького

### ПРОПОНУЄ СВОЇМ ЧИТАЧАМ:

- книги, журнали, електронні видання, аудіокниги, настільні ігри
- книги та журнали німецькою мовою в межах проєкту «Бібліотека-партнер Goethe-Institut. Мова. Культура. Німеччина»
- довідкова, інформаційна, консультаційна допомога
- інформаційні ресурси та послуги на сайті бібліотеки [www.niklib.com](http://www.niklib.com)
- нормативно-правові акти Миколаївської міської ради та міськвиконкому
- електронний каталог книг
- доступ до інтернет-ресурсів, в т.ч. до цифрових послуг
- електронна доставка документів
- навчання з інформаційної, комп'ютерної та медіаграмотності
- навчання з німецької, англійської мовам
- соціальні мережі
- автоматизоване обслуговування
- послуги сімейного, домашнього, колективного обслуговування
- ксерокопіювання, фотокопіювання, роздрукування

### ЗАПРОШУЄ ВІДВІДАТИ:

- творчі зустрічі в «Літературній вітальні на Потьомкінській»
- Літературний музей
- Артгалерея
- клуби за інтересами
- майстеркласи
- пізнавальні, дозвіллієві, конкурсні програми
- відкритий інформаційно-просвітницький майданчик «Новий Миколаїв»
- сенсотека для людей з вадами зору

Адреса: Україна, 54003, м. Миколаїв,  
вул. Потьомкінська, 143-а  
E-mail: [cmb.mykolaiv.1900@gmail.com](mailto:cmb.mykolaiv.1900@gmail.com)  
Телефони для довідок: (0512) 30-24-96, 30-46-48

